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Minden tévedés kizárva 
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Amikor vasá rnap ki-
derü l t , hogy több hetes 
s z ü n e t u t á n i smét van 
ötös a lottón, kíváncsian 
v á r t u k a h é t f ő t , hogy 
m e g t u d j u k T a r n a y Ta-
más igazga tó tó l : i smét 
Szegedre mosolygott-e a 
szerencse? 

A Szerencsejáték Rt. 3-as 
Számú Területi Igazgatóság 
veze tő j e rög tön fe lh ív ta a 
budapesti értékelő központot, 
hogy pon tos t á j ékoz t a t á s t 
adjon. A telefonálás közben az 
igazga tó m e g j e g y e z t e : egy 
biztos, hogy gépi szelvénnyel 
ér ték el a te l i ta lá la tot , s az 
pedig szinte kizárt, hogy most 
a területünkről kerüljön ki a 
nyertes. Kis idő múlva a köz-
pontból meg is erősítették az 
előbbi feltevést. Kiderült, hogy 
éppen a ha tos lo t tó-sorso lás 
he lysz ínén , Nagykan iz sán 
keresendő Fortuna kegyeltje... 

- Na ez kel len nekünk. Az 
isten sem mossa le ró lunk , 
hogy ez meg lett csinálva... -
mondja mosolyogva Tarnay 
Tamás. Majd így folytatja: -
Ami pedig a kassza kiürítését 
illeti, az elkeseredésre nincs 
ok, mert a hét végére 100 mil-
lióra felemeltük a nyeremény-
összeget 

• Pedig az utóbbi időben 
egyre többet hallunk a cég 
elszomorító anyagi helyze-
téről. 
— Az alapjátékainkból elég-

gé tisztes bevételünk van - ez-
zel b izonyára nem mondok 
újat. Azonban a korábbi veze-
tés befektetései és vállalko-
zásai nagyon rosszul sikerül-
tek. Például eléggé nagy össze-
get fordítottak a hazai lóver-
senybe, ami feneketlen zsák-

nak bizonyult. A területünket, 
szerencsére, ez nem érinti . 
Nyolc héttel az év vége előtt 
nyugodtan kijelenthetem: az 
utóbbi három esz t endő vi-
szonylatában a legmagasabb 
forgalmat most bonyolítottuk 
le, s ezzel bevétel-rekordot ér-
tünk el. Az igazsághoz tarto-
zik, hogy eddig minden nyere-
ményt időben kifizetett a Sze-
rencsejáték Rt., erre még hitelt 
sem kellett felvenni. 

• A megkezdett gépesítés 
ütemét csökkentették? 
- Szó sincs róla! November 

végére a területünkhöz tartozú 
összes totó-lottó kirendeltség 
a műholdas, on-line típusú, ( a 
világ legkorszerűbb) géppel -
jelenleg tíz rendelkezik ilyen-
nel - lesz ellátva. Ennek az a 
legnagyobb ér téke, hogy az 
ezzel feladott tippek egészen 
biztos, hogy időben és hibát-
lanul érkeznek az értékelők-
höz. Továbbá, szombaton 11 
óráig lehet fogadni. 

• Eddig is nagy gondot fo-
rdítottak a reklámra, a sze-
rencsejátékok népszerűsí-
tésére. Év vége előtt van-e a 
korábbiakhoz hasonló 
kedvcsináló akciójuk? 
- Kettőt is említhetek. Az 

egyik az országos, amelyben a 
kétezer forint értékű ötöslottó 
november 1. és 26. közötti vá-
sárlásáért tombolaszelvényt 
adunk. Csak egyetlen nyere-
ményt említenék: a 27 darab 
személygépkocs i t . Ennek a 
rész- és a fő-sorsolását is Sze-
geden tartjuk. A másik a mi 
akciónk, amelynek lényege, 
hogy november 1- je és de-
cember 31.-e között a totó-
lottó kirendeltségeinkben a 400 
forint értékű sorsjegy vásárlá-
sakor I darab kéthuszas sors-
jegyet adunk ajándékba. 

Suli József 

• Az „elvált" falu éveken 
át egyensúlyozásra kény-
szerült. Megérte az önálló 
út? 
- A község valójában 1989 

január elsejével vált le, 17 év 
után Pusztamérgesről . Nagy 
sze rencsénk volt , hogy az 
a l ap in t ézménye ink a társ-
községi időszakban is meg-
maradtak, nem kellett sokat 
pótolnunk az újbóli önállóság 
után . Apróbb f e j l e sz t é sek 
kellettek csupán, mint például 
a tűzoltószertár. Nem fordult 
elő tehát, hogy alapvető dolgot 
lerombomboltak volna a 17 év 
alatt. így, mondhatom, sze-
rencséje volt a községnek. Sót: 
olyan szerencsénk is volt, hogy 
az első számú tanácsi vezetőt 
mindig Ö t t ö m ö s adta . A 
rendszervál tozás után a hét 
tagú önkormányzat i testület 
igen jól kezdte munkáját, s a 
négy év során a működés 
értékét, a település lakóinak 
döntő részével egyetértésben, 
több kis beruházás jelzi, ami 
fontos a falunak. Kisközség a 
mienk, s ez meghatározó, mert 
a fejkvóta a lélekszám alapján 
ad nagyobb összeget. Döntően 
az a problémánk, hogy kevés a 
fe jkvóta nyomán a költség-
vetési összeg, s ez az intéz-
ményeknél, például az isko-
lánál a működési köl tségek 
min tegy 60-70 száza léká ra 
elegendő. A hiányzó összeget 
máshonnan kell elvonni. Ön-
h ibánkon kívül fo r r á sh iá -
nyosak le t tünk, s ebben a 
keretben kaptuk meg pótlólag 
a központi költségvetésből a 
hiányzó összeget. Csakhogy ez 
is mindig csak az év utolsó 
két-három hónapjára ért ide. 
Ezért tehát nem volt könnyű 
he lyze tünk . Alapve tően a 
támogatás rendszeréből köve-
tkezett ez, s nem föltétlenül a 
község önállóságából. 

• Mindeközben fejlődött a 

Az önállóság 
próbája 

A p r ó f a l u a 
m e g y e h a t á r o n : 
Öt tömös. Az er-
d ő k övez te , ho-
m o k v i d é k i k is -
község az utóbbi 
négy é v b e n az 
önállóságot Ízlel-
g e t t e , t i z e n h é t 
évi t á r s k ö z s é g 
mivoltából kisza-
kadva. Az önál-
lósu l t f a l u ö n -
k o r m á n y z a t a a 
költségvetés kö-
t é l t á n c á t j á r t a , 
a négy esz tendő 
s o m m á z a t á r ó i 
a d ó d i k t e h á t a 
ké rdés Bata Fe-
renc polgármes-
terhez. 

Bata Ferenc. 
(Fotó: Gyenes Kálmán) 

község. Mit emelne ki a 
fejlesztések közül? 
- Számos beruházást csinál-

tunk, ami ugyan más települé-
sekhez hasonlítva nem nagy 
volumen, de mi az adott tevé-
kenységkörben alapvető prob-
lémákat oldottunk meg vele. 
Ö t t ö m ö s s z e m p o n t j á b ó l az 
é lőá l la t f e lvásá r ló t e l ep 
kialakí tása, a tűzol tószer tár 
felépítése, a tanyai kisfeszült-
ségű villanyhálózat korszerű-
sítése önkormányzati hozzájá-
rulással, a művelődési ház fel-
újítása, számunkra fontos ered-
mény. Mindenképpen megha-
tározó a vezetékes földgázhá-
lózat kiépítése, amely lakos-
sági önerőbő l és az önkor -

mányzat támogatásával való-
sul t meg. T ö b b n y i r e apró 
dolgokat eml í the tek , de az, 
hogy a sportöltözőhöz például 
szinte csak az anyagot kellett 
b i z to s í t an i , mer t a munka 
lakossági összefogással történt, 
ez példa ér tékű. Volt olyan 
nap, amikor 78-an dolgoztunk 
az öltöző építésénél. 

• Az összefogás példája 
folytatható. Része lehet 
ebben a község „öntudatra" 
ébredésének, hogy keresik 
a hagyományokat, a Ma-
gyar-család hatását? 
- Szerintem mindenképpen 

fontos megerősíteni és ápolni 
azoka t a h a g y o m á n y o k a t , 
amelyek az. itt lakók önbecsü-
lését szolgálják. Magyar Imre, 
az A f r i k a - k u t a t ó M a g y a r 
Lász ló édesap j a va ló j ában 
meghatározó ennek a terület-
nek a bir tokosaként , úgy is, 
mint a mezőgazdasági terme-
lési kultúra meghonosítója. Az 
édesapa sítjának gondozása, a 
kutató Magyar László itteni 
családi kötődésének tudatosí-
tása hozzájárul a kis falu ön-
tudatos létéhez. Ezért neveztük 
el az iskolát Magyar Lászlóról, 
s szerepel a tervben egy mérv-
adó emlékgyűjtemény létreho-
zása, gyarapítása. Az önbecsü-
léshez tartozik még: éppen az 
eml í te t t csa lád c í m e r é n e k 
mot ívuma i t , mint j e l l e m z ő 
elemeket alapul véve, készül a 
község címere és zászlaja. 

B . P . 

NE KERESGELJEN 
SZEGED, STEFANIA 10 . , SAJTÓHÁZ 
ITT FELADHATJA HIRDETÉSÉT, 
REGGEL 7-TÖL ESTE 7-IG! DÉLMAQYARORSZÁG 

• Amikor először buktak meg 
a mín iumfes t ékes -ó lmozo t t 
paprika árusításával helyi pia-
cainkon, a Kalocsa és Szeged 
környéki kistermelők felkapták 
a fejüket. Hogy micsoda? Ól-
mozott paprika? Ki hallott már 
ilyet! 

Mert a régi szép időben, az 
ötvenes évek derekán többen is 
csücsültek azért, amiért tégla-
port kevertek a magyar piros 
aranyba. De az más volt. Köz-
ben meg fölment a tégla ára, 
azt sem é rdemes reszelni a 
paprikába őrlés után. 

A Kalocsa környéki papri-
katermelők ugyancsak felhábo-
rodtak. 

- Tudja, mi ez uram? — bi-
zonygatta egy öregcsertöi kis-
termelő az állami szektor 
így akar bennünket kiszorítani 
a piacról. 

• Csak nem azt akarja 
ezzel mondani - vélekedtem 
—, hogy az állami cégek 
mérgezik a paprikát? 
— Annyira azért nem men-

nek el. Szerintünk tudatos hfr-
teijesztésről van szó. Én nem 
hiszek ebben. Hát ki az a hü-
lye, aki ólmozná az őrlemé-
nyé t? F igye l j e csak meg. 
Előbb-utóbb ennek az lesz a 
vége, hogy megtiltják a kiste-
rmelők paprikaförgalmazását a 
szabadpiacon... 

Augusztus elején boncol-
gattam a témát a Kalocsa kör-
nyéki papríkatermelók köré-
ben. Akkor, amikor már han-
gos volt a sajtó a paprikabot-
ránytól, amikor Hajós külterü-
letén húsz mázsa őr leményt 
találtak a csatorna partjára ki-
borítva. Aztán a hamisításnak 
nem lett se vége, se hossza. 
Információim akkoron arról is 
szóltak, hogy a kistermelők 
képviselői petíciót nyújtanak 
be a kormány il letékesének, 
vizsgálják ki ezt a rémhírter-
jesztést. Majd kiderült, nem is 
arról van szó... 

• A kistermelők először az állami cégekre gyanakodtak 
• A becsületes nyugdíjasokkal jól kibabráltak a hamisítók 

Paprikaügyek botrány után, értékesítés előtt 
A petíció elmaradt, annál 

nagyobb lett a riadalom. Mert-
hogy a pap r ika t e rmesz t é s 
oroszlánrészét a nyugdíjasok 
vállalták, alacsony nyugdíjuk 
kiegészítése érdekében. Ezért 
gürcöltek naphosszat a tűző 
napon, locsol tak , kapál tak , 
hogy a termésből őrlés után jó 
piacot t e remtsenek , legyen 
pénzük a téli tüzelőre, ruhára, 
mindenre. 

Nem kell külön bizonygat-
nom, mi különbség van az ál-
lami cégek paprikaőrleményei 
és a kistermelők törött pap-
rikája között. ízben, zamatban 
egyaránt. Az igaz, hogy világ-
hírű a magyar paprika, de mi 
lenne, ha az eredetit ismerné a 
külföldi nagyérdemű? 

Pozitív nyilatkozatra - ép-
pen a botrányok miatt - senki 
nem vállalkozik mostanság a 
kistermelők érdekében. Főleg 
o lya t nehéz ta lá ln i , aki az 
állami termelők mellett teszi le 
a voksot. Nem is nevezhetem 
meg annak a paprikamalomnak 
a mérnökét, aki elárult bizo-
nyos kulisszatitkokat: 

- A kistermelő tud igazán 
gyönyörű őrleményt gyártani -
bólogatott kérdésemre - , mert 
képzelje el, ott még az eredeti 
technológia érvényesül. Szárít-
j á k , ma jd l ec sumázzák és 
össze tör ik , vagy dará l ják a 
papr iká t . Ezzel szemben a 
nagyüzemi termelésnél vannak 
folyamatok, ahol egyéb fontos 
dolgokat nyernek a paprikából. 

• Tehát értékesebb a ma-
gánszféra őrleménye? 
- Ezt pontosftanám. Érté-

Ha valaki azt hiszi, hogy a h a t h a t ó s in tézkedések 
köve tkez tében a j ö v ő b e n nem lesz h a m i s p a p r i k a a 
piacon, az nagyon téved. Olyan ez, mint az olajhamisítási 
b o t r á n y . Se vége, se hossza . Az o l a j a t is h a m i s í t j á k 
tovább, ha lehet, még intenzívebben, mint annak előtte. 
A papr ika azért nem úszta meg, mert azt fogyaszt juk. 
Ha napon ta kor tyo lga tnánk úgy jó fél liter o la ja t , az 
illetékesek ott is felébrednének a rosszullétek után. 

Jön a leg és legeslegújabb megoldás. Zárjegyes pap-
rika. Na, bumm, és akkor mi van? Már dörzsölik kezü-
ket a szerb nyomdák. Lesz itt megrendelés papr ikazár-
jegyben is... Ebben az országban mindent szabad. Ez egy 
szabad ország. 

kesebb, ha szakavatott kezek 
kezelik. És ebből sok van az 
országban. Igaz, ezen a piacon 
is van szép paprika, meg ke-
vésbé szép. Azt hiszem, ezt ép-
pen a vásárlónak kellene el-
döntenie. Azaz, nem a zárje-
gyet kellett volna elővenni, ha-
nem a felcímkézést. A csoma-
gon raj ta a termelő neve és 
címe. Az árusí tásnál k i füg-
gesztve az engedélye. Ilyen 
egyszerű az egész. Csak hát 
nálunk mindennek olyan nagy 
feneket kerítenek. 

• Önnek mi a véleménye? 
A jelenlegi intézkedésekkel 
meg lehet szüntetni az 
illegális kereskedelmet? 
- Kizártnak tartom. Mondok 

egy példát . Nálunk ot thon 
édesapámék évek óta a Józsi 
bácsi töröttpaprikáját használ-
ják fel disznótorkor, de a min-
dennapok fogyasztásában is. 
Régi, százszorosan kipróbált 
őrlemény. Gondolja, a botrány 
hallatára megszeppennek és 
nem vesznek többé paprikát 

Józsi bácsitól? Dehogynem. 
Csak ezután mindenki jobban 
figyel... 

Hát éppen ez az, itt van, kö-
zeleg a disznótorok ideje. Mi-
vel j ó m a g a m is a Sár ré t rő l 
származom, ahol évtizedek óta 
k ia laku l t egy pa t inás nevű 
p a p r i k a t e r m e l ő - h á l ó z a t , 
t e l e fonon é rdek lőd tem a 
paprikás helyzetről. Egy fajszi 
őstermelő így vélekedett: 

- Nézze, évek óta ugyanarra 
a helyre szá l l í tom a töröt t -
paprikát. Megítélésem szerint 
jó két mázsát tudok az idén is 
forgalmazni. 

• Jó, jó, de tilos az áru-
sítás... 
- Lehet minőségi bizonyít-

ványt kérni. De kérem, valaki 
ezt megteszi húsz kilóra, és 
forgalmaz négyszázat. Egyéb-
ként én nem félek. A kétszáz 
kiló őrleményemnek már van 
helye. Lehetne ötször ennyit is 
eladnom, csakhát nincs. 

• Kereslet van rá? 
- H a j j a j ! Most van csak 

igazán. Akiknek évek óta szál-

lítok, most kéziül kézre adják a 
címemet. Épp tegnap este volt 
itt egy maszek vendéglős, aki-
nek kiszorítottam harminc ki-
lót. 

• Jónak tartja ezt a zár-
jegyes megoldást? 
- Az állami cégeknek igen. 

Bár biztos vagyok benne, ezt is 
meghamisítják. Tudja, az lenne 
a legjobb, ha engednék tovább-
ra is az őrölt paprika árusítását, 
de azzal a feltétellel, hogy az 
eladó neve szerepeljen a cso-
magon... 

Bátyai i smerősöm kics i t 
bosszankodik: 

- Nem értem ezt a kormány-
intézkedést. Tudomásul kell 
venni, hogy az elmúlt évtize-
dek alatt, amikor tilos volt ma-
szek tö rö t tpapr iká t á ru ln i , 
ugyanúgy megvoltak a kapcso-
latok. Ezt a maffiát kéne lefü-
lelni végérvényesen, és hagyni 
a csóró termelőt. Itt a környé-
ken ebből élnek a kispénzű 
nyugdíjasok, és nem abból a 
k ö n y ö r a d o m á n y b ó l , amit 
nyugdíj címén juttatnak nekik. 

• A bátyaiak, akik köztu-
dottan nagy paprikater-
melők, hogyan élték meg az 
országos botrányt? 
- Teszik a dolgukat. A pap-

rikát, ami le van szerződve, át-
vette a kalocsai malom, a többi 
meg megy saját értékesítésre. 

• Nem kell kutatni a piac 
után? 
- Ugyan már! Naponta je-

lentkeznek vásárlók. Itt nem a 
csalók élnek, hanem becsületes 
t e rme lők , akik ezt tesz ik 
hosszú évtizedek óta. Csak azt 
nem értem, miért pont nálunk. 

Magyarországon borult ki ez a 
bili. Miért nem a ruszkiknál, 
ahonnan - értesüléseim szerint 
- az olcsó mín iumos fes ték 
származik? Kizártnak tartom, 
hogy hathatós intézkedéssel 
nem lehetett volna ezt a maf-
fiát megfékezni még a kezdet 
kezdetén... 

Van ennek az egész paprika-
hamisítási ügynek még egy fo-
nákja . Az igazi papr ika te r -
melók környezetében nem tűnt 
fel az ólmozott áru. Az alföldi 
magánvállalkozók nem csöp-
pentek bele ebbe a nemzet i 
bizniszbe. A Felvidéken, a fő-
városban és a Dunántúlon vol-
tak a balhék. A kidobott papri-
kaőrleményekről itt az Alföl-
dön kiderült, hogy egyszerűen 
lejárt a szavatosságuk... 

Ha a szigorítások a későbbi-
ekben keményednek, nagyon 
valószínű, hogy mégiscsak a 
kistermelók isszák meg ennek 
a hamis í tás i bo t r ánynak a 
levét. Merthogy letartóztattak 
néhány kereskedőt, akik ólmo-
zott őrleményt árultak. Biztos 
vagyok benne, hogy ki fog de-
rülni , semmi közük nincs a 
termékhez, és megússzák egy 
ejnye-bejnyével . A vád - ez 
volt az olajszőkítők esetében is 
- rossz minőségű termék for-
galomba hozatala. 

Nagy pénz van a mínium-
mal feljavított, ólmozott papri-
kaőrlemény forgalmazásában. 
Jóval nagyobb a haszon, mint 
annak , aki az a l apanyago t 
megtermeli. A legújabb variá-
ció, a záijegyes megoldás - bár 
az illetékesek szerint elfogad-
ha tónak lá tszik - m é g s e m 
megnyugtató. A termelők, akik 
szeretnének a későbbiekben is 
legálisan őrölt paprikát áru-
sítani, vállalnák a nevükkel jel-
zett csomagolást. Ha egyszer 
eljutnak odáig, hogy őket, a 
leginkább érintetteket is meg-
hallgassa valaki... 


